
 
 

 

 

 

 

Mødedato: 31.1.23 
 

Mødetidspunkt: 17-19 
 

Sted: Rådhuset lokale 119 
 

Deltagere:  
 
Medlemmer: Maria Sloth Andersen, Bente Rasmussen, Børge Larsen, Dorte S. Jensen, Jonas 
Strarup Christensen, Belinda Møller Videsen, Søren Larsen, Louis Axel Lindholm,  
 
Suppleant:  
 
Forvaltningen: Henriette Korf Graversen, Knud Bjorholm Johansen, Pia Lindegaard Nielsen 
 
Afbud: Brian Sørensen, Tina Olander 
 

 
 

Referat 
 

1. Godkendelse af dagsorden (1 min) 
 
Beslutning: Godkendt 
 

2. Godkendelse af referat (1 min)  
 
Beslutning: Godkendt 
 

3. Orientering om beslutning om personlige stedfortrædere 
 
På punktet orienteres handicaprådet om Byrådets beslutning vedr. udpegning af personlige sted-
fortrædere til handicaprådet 
 
Baggrund for punkt: 
I februar 2022 valgte Niklas Andersen (DH), at trække sig fra sin plads i Handicaprådet og fra sin 
post som forperson i det lokale DH. Niklas Andersens personlige stedfortræder Tina Olander (DH) 
fik jf. Handicaprådets forretningsordenen hans plads i Handicaprådet.  
 
Niklas Andersen var forperson for Handicaprådet. Rådet konstituerede sig derfor på ny ved Niklas 
Andersens udtræden af rådet: Jan Filbært (Ø) blev valgt som forperson og Brian Sørensen (DH) 
som næstforperson. 
 
I november 2022 valgte Jan Filbært (Ø) at melde sig ud af Enhedslisten og dermed også af Handi-
caprådet. Jan Filbærts plads i Handicaprådet er erstattet af hans personlige stedfortræder Maria 
Sloth (Ø). Ved Jan Filbærts udtræden af rådet konstituerede de sig på ny: Belinda Videsen (DH) er 
valgt som forperson og Maria Sloth som næstforperson. 
 
Tina Olander (DH) og Maria Sloth mangler begge en personlig stedfortræder.  

HANDICAPRÅDSMØDE                                                                                
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Handicaprådets sammensætning jf. rådets vedtægter: 
Handicaprådet består af fem medlemmer fra handicaporganisationerne i kommunen udpeget ef-
ter indstilling fra Danske Handicaporganisationer (DH) og fem medlemmer udpeget af kommunal-
bestyrelsen, heraf et antal af dens medlemmer. 
 
DH kan kun indstille personer, som har bopæl i Fredericia Kommune. Flytter et medlem af Handi-
caprådet fra kommunen inden udløb af Handicaprådets funktionsperiode, indtræder stedfortræ-
deren i handicaprådet og der udpeges en ny stedfortræder. Der udpeges en stedfortræder for 
hvert medlem af rådet, som deltager i rådets møder ved det ordinære medlems forfald. 
 
Handicaprådet sammensættes så medlemmerne repræsenterer forskellige handicapgrupper og 
forskellige sektorer i kommunen.  
 
Kommunalbestyrelsen beslutter, om lokale handicaporganisationer eller grupperinger uden for DH 
skal være repræsenteret i Handicaprådet, blandt de fem medlemmer fra handicaporganisatio-
nerne i kommunen. Antallet af medlemmer, som repræsenterer lokale handicaporganisationer el-
ler grupperinger må ikke overstige antallet af medlemmer, som er udpeget efter indstilling fra DH. 
 
Indstilling til Byrådet: 
DH indstiller Christian Jakobsen fra Scleroseforeningen Fredericia/ Kolding, som personlig stedfor-
træder for Tina Olander 
 
Enhedslisten har også sendt en indstillingen. Jf. Handicaprådets vedtægter er det ikke et krav, at 
den personlige stedfortræder skal repræsentere samme parti, men der er tradition for det. 
Enhedslisten indstiller: Carsten Jørgensen, som personlig stedfortræder for Maria Sloth. 
 
Byrådet fulgte indstillingen d. 30. januar 2023 
 
Beslutning: Handicaprådet tog orienteringen til efterretning 
 
 

4. Tilgængelighedspunkt: Noget nyt? - Gensidig orientering 

 

Nyt vedr. tilgængeligheds-byvandringer: 

Forslag om der afholdes en til to byvandringer 2023 evt. en hverdag og en lørdag 

Formål: Generel øget opmærksomhed på tilgængelighed 

Målgruppefokus 2023: Butikker (Kontakt handelsstandsforeningen) og øvrige byrådsmedlemmer. 
(Primært medlemmer af tekniskudvalg) 

Forslag om:  

- At inddrage tegnsprogsforeningen 

- Fokus på solsikkesnoren 

Beslutning:  

- Der afholdes tilgængelighedsbyvandring i maj 2023. Denne evalueres med henblik på at 
afdække om, der behov for en mere i september? 

- Husk god pressedækning 
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- Pia Lindegaard Nielsen orienterer Tina Olander og Brian Sørensen, som er tovholdere på 
byvandringer, om beslutning 

 

Invitation til Badeland (FIC) i forbindelse med renovering 

Handicaprådet lægger op til, at det er tilgængelighedsudvalget, der deltager samt Belinda Videsen. 

Datoforslag: 8. og 9. februar  

Beslutning: 

- Børge Larsen tager kontakt til tilgængelighedsudvalget for at afstemme dato.  
- Pia Lindegaard Nielsen sender kontaktoplysninger på seniorrådets repræsentanter 

i tilgængelighedsudvalget til Børge Larsen.  

 

Vedr. ledelinjeprojekt. Strækning: Fuglsangscenteret - Banegården 
 
Rettelse til orientering på mødet: Der er udarbejdet prototyper ved firma i Sønderborg. Dette 
firma 3D-printede de første modeller. IBF har fået modellerne efter teststrækningen. Forvaltnin-
gen venter i øjeblikket på svar ift. om IBF kan udføre fliserne.  
Restmidler til projekt: 319.000 kr.  
 
Beslutning: Handicaprådet ønsker opfølgning på projektet 

 

Andet: 

Handicaprådet opfordrer til en generel opmærksomhed på huller i vejen/stier, der udfordrer til-
gængeligheden.  

 
 

5. Tilgængelighedspunkt: Orientering om Tilgængelighedspuljen 2023 

 

Baggrund: 
Som en del af Budget 2020 blev der oprettet en tilgængelighedspulje i Fredericia Kommune, hvor 
foreninger og borgere kan ansøge om støtte til tiltag, der kan forbedre tilgængeligheden for men-
nesker med forskellige handicaps i Fredericia Kommune. Puljen udgør årligt 200.000 kr.  
 
Rammer:  
Tilgængelighedsprojekterne skal enten komme mange til gode eller have stor betydning for en 
mindre gruppe. Der kan søges om tilskud til opstartsudgifter eller anlægsudgifter. Eventuel drift, 
vedligehold og forsikring skal dækkes af ansøgeren. Der kan ikke søges om tilskud til rent private 
udgifter. 
 
Såfremt der opnås tilskud til det ansøgte projekt, skal tilskudsmodtageren indsende dokumenta-
tion og en kort redegørelse for projektets gennemførelse, når arbejdet er færdiggjort – senest ja-
nuar året efter.  
 
Proces for Tilgængelighedspuljen 2023: 

- PR: start februar ”Det er tid til at ansøge”. - Handicaprådet bedes udbrede budskabet 
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- Ansøgningsfrist d. 20. marts  

- Vurderes i ejendomsafdelingen 20. -24. marts 

- Tilgængelighedsudvalget vurderer og indstiller ansøgninger mellem d. 27 -30. marts 

- Handicaprådet orienteres d. 11. april 

- Senior- og Socialudvalget beslutter hvilke ansøgninger, der imødekommes. Udvalget gives 

desuden en status på 2022-puljen 

 
NB. Ændring i ansøgningen som følge af sidste års evaluering: Der indsættes et punkt, hvor ansø-
ger bedes forholde sig til, hvor mange personer projektet forventes at komme til gavn? 
 
Beslutning:  Handicaprådet tager punktet til efterretning 

 
 

6. Evalueringspunkt: Handicapprisen  
 

På punktet bedes Handicaprådet evaluere processen, filmen og besøgsrunden med henblik på m 
der skal ske ændringer i forbindelse med Handicapprisen 2023 
 
Kort om processen, filmen og besøgsrunden: 
Handicaprådet nominerede på mødet i oktober tre kandidater til handicapprisen og indstillede en 
vinder til Senior- og Socialudvalget.  

Senior- og Socialudvalget fulgte Handicaprådets indstilling: 

1. Lydavisen – vinder   
2. Daglig Brugsen  
3. Tandemklubben 

 
Overrækkelse skete i en hyldestfilmen. Filmen blev offentliggjort på FN’s Internationale Handicap-
dag d. 3. december.  
 
D. 5. december tog Søren Larsen, formand for Senior- og Socialudvalget og Brian Sørensen, repræ-
sentant for Handicaprådet på en besøgsrunde til de to andre nominerede for også at anerkende 
deres arbejde. Pressen var inviteret til at deltage på besøgsrunden. 
 

- Vinderen fik overrakt et diplom, en buket blomster og en skål drejet i træ af Brian Søren-
sen 

- De to nominerede fik hver overrakt et diplom og en buket blomster 
 
Formålet med Handicaprisen er, at anerkende en bemærkelsesværdig indsats til gavn for menne-
sker med handicap, for på den måde at sætte fokus på handicapsagen og synliggøre den på en po-
sitiv måde. Det er ikke størrelsen af indsatsen, der tæller. Det er derimod betydningen af indsat-
sen, der vægtes. Selv en lille indsats, som mange måske ikke lægger mærke til i hverdagen, kan 
gøre en stor forskel for livskvaliteten hos mennesker med et handicap. 
 
Beslutning: 
 
Evalueringspunkter: 

- Hyldest udvides med filmoptagelser af de tre nominerede, som vises op til udde-
lingen. Filmene kan evt. skabes i samarbejde med Danmark C tv 
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- Der holdes fast i en særskilt overrækkelsesfilm 
- Desuden forslås det, at der udarbejdes en lille film med Brian Sørensen, som viser, 

hvordan han drejer prisen 
- Manglende presse på besøgsrunden → Tag direkte kontakt til pressen og følg op.  

 
7. Planlægningspunkt: Kommende netværksmøde mellem råd 

 
På punktet bedes Handicaprådet planlægge kommende netværksmøde mellem råd → evt. ned-
sætte en planlægningsgruppe? 
 
Baggrund for punkt: 
D. 17. november holdt formandskabet for Udsatterådet, Handicaprådet, Seniorrådet, Folkeoplys-
ningsrådet og Idrætsrådet et netværksmøde med henblik på at blive klogere på, om der er områ-
der, hvor rådene kan spille hinanden (endnu) bedre.  
 
Flere af rådene har bemærket overlappende interesser vedr.: 
 

• Forebyggelse af ensomhed 

• Styrkelse af lokalområder 

• Sundhedsfremmende tiltag  

• Tilgængelighed  

• Frivillighed  
 
Nye møder i 2023 bliver: 

- Torsdag den 23 februar 2023 kl. 17.30 – 19.30 – vært er Handicaprådet, der både står for 
dagsorden, mødested og forplejning. 
 

- Tirsdag den 6 juni 2023 kl. 17.30-19.30 – vært Udsatterådet, der både står for dagsorden, 
mødested og forplejning. 

 
- Tirsdag den 26 september kl. 17.30 -19.30 – vært Seniorrådet, der både står for dagsor-

den, mødested og forplejning. 
 
Beslutning: 
 
Dagsorden: 

1. Forebyggelse af ensomhed (Inflation og følger heraf). 
2. Tilgang til politik: I stedet for at udarbejde en særskilt Handicappolitik indtænkes handi-

capområdet i enhver politik, der udarbejdes i Fredericia Kommune. Dette som et led i at 
integrere handicapområdet fremfor det fremstår som noget parallelt.   

3. Evt. input til tilgængelighedsbyvandring 
 
 

- Belinda Videsen og Maria Sloth udarbejder endelig dagsorden 
- Søren Larsen og Louis Lindholm tilbyder at deltage. Belinda Videsen giver dem besked 
- Pia Lindegaard Nielsen booker lokale og forplejning 

 
 

8. Orienteringspunkt: Spørgsmål fra TV-glad v. Belinda Videsen 
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Belinda Vidersen ønsker at drøfte nedenstående mail med Handicaprådet: 
 
”Kære formænd m.v. af Danmarks kommuners Handicapråd, 
  
Jeg hedder Jacob, og jeg arbejder for TV Glad som journalist.  
  
Vi opstarter et koncept, hvor vi udkommer aktuelt med nyheder fra handicapområdet. Her vil vi 
især have et fokus på de nære oplevelser og konsekvenser, som stammer fra politiske forhold og 
beslutninger. 
  
Og her kommer I ind i billedet. 
  
Vi har samlet en liste med alle handicaprådenes formænds mailadresser (og enkelte steder ikke 
formænd, men næstformænd eller medlemmer), fordi vi ønsker, at jeres stemme skal være en del 
af vores program. 
  
Dels vil vi gerne bruge jer til at lave rundspørger, hvor vi forsøger at danne os et overblik over, 
hvordan Danmarks 98 kommuner agerer på handicapområdet i specifikke sager. Dels vil vi meget 
gerne høre fra jer om sager, som er problematiske, og som har mærkbare konsekvenser for bor-
gere med handicap.  
  
Derfor skal I være velkomne til at bruge denne mail, jeg her sender fra, til at orientere os om væ-
sentlige sager, som I mener bør belyses i medierne.  
  
Og nu skal vi i gang: Rundspørge –– Skæres der i fritidstilbud i din kommune? 
Jeg vil gerne forsøge mig med en rundspørge med det samme, så kan vi se, om metoden her 
egentlig virker.  
  
Jeg vil gerne bede jer alle sammen om at besvare følgende spørgsmål: 
  
Skæres eller forringes fritidstilbud for mennesker med handicap og/eller særlige behov i din kom-
mune ifm. budgetaftalen for 2023?  

• Hvis ja: Uddyb venligst nedskæringen.  
Hvad skæres på? Og hvilke konsekvenser forventer du det vil have?   

  
Vi stiller spørgsmålet, fordi vi allerede nu har forstået, at Rødovre Kommune lukker en klub for 
mennesker med handicap, som har eksisteret siden 1981. Derudover forstår vi, at Ballerup Kom-
mune skærer bevillingen til en tilsvarende klub med 50%.  
  
DEADLINE: 
Vi vil meget gerne høre fra jer inden ugens udgang. Det er med kort varsel, men i og med vi agter 
at producere aktuelle nyheder, så vil præmissen være, at deadlines vil være relativt korte. Vi må 
se, om det kan lade sig gøre.  
  
Vi ser virkelig meget frem til at høre fra jer og håber, at I vil være med på vores satsning”. 
 
Beslutning: 
 
Svar på spørgsmål: 
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- Der er ikke blevet skåret på området i forbindelse med budgetforlig 
- Der er ikke blevet afsat midler til aktivitetsdag. Aktivitetsdagen 2022 var en engangsfinan-

siering af coronamidler. 
- Ny fritidspolitik hvor Handicaprådet har været involveret 

 
 

9. Akut nr. til hjælpemidler v. Belinda Videsen 
Handicaprådet fremsatte i 2022 et forslag om en akutlinje til hjælpemidler. Hvad er status? 
 
Forslag (2022): En døgnbemandet akutlinje. 
Kommunen har telefontid mellem kl. 9-10. Det er opleves utilstrækkeligt, når behovet er akut.  
 
Det er Handicaprådets vurdering, at behovet for en akutlinje ikke er stort, men konsekvenserne 
kan være store, hvis et menneske med et handicap lades i stikken, når et hjælpemiddel går i styk-
ker. Til eksempel har en kørestolsbruger ligget i sengen en hel weekend, fordi kørestolens batteri 
gik i stykker en fredag. 
 
Løsningsforslag:  

- Kan trekantbrand være en ressource? 
- Kunne hjemmeplejen være behjælpelig? 
- Jysk Handiservice vil kunne løse en stor del af opgaven   

 
Beslutning: Forvaltningen går en runde på løsningsforslag 
 
 

10. Nyt fra Idrætsrådet v. Jonas Strarup Christensen? (5 min) 
 
Topmøde d. 28. februar 2023, hvor strategi og handleplan for området blev præsenteret. Jonas 
Christensen fremhæver indsats: ”Flest mulige i bevægelse”, som relevant for Handicaprådet. 
 
Næste skridt: Workshops 
 
Beslutning: Handicaprådet tager orienteringen til efterretning 
 
 

11. Fast orienteringspunkt: Nyt fra de politiske udvalg v. Søren Larsen og Louis Lindholm (15 
min) 

 
Senior- og Socialudvalget: 

- Beslutning om omorganisering af Rusmiddelcenteret: Formålet med omorganiseringen er 
at skabe mere sammenhængende Rusmiddelindsats. Rusmiddelcenteret fokus er skærpet 
på kommunens kerneopgave, som er behandling 

 
- Orientering om Hellestedet: Hellestedet desværre er brændt ned for 3. gang. Her opleves i 

øjeblikket i en stigende organiseret kriminalitet. Det renoverede Hellested opsætte først i 
marts, herved er der et slip mellem nedtagning og opsætning. Formålet er, at give stedet 
en kort timeout. I mellemtiden arbejdes der på forebyggende tiltag:  

 
▪ Der sættes sprinklere op  
▪ Der undersøges om der kan opsættes brandalarm  
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▪ Det undersøges desuden fortsat, om der er mulighed 
for at opsætte overvågning 

 
- Kvalitet: Der er budgetafsæt en ”halv medarbejder”, der skal fokusere på kvalitet i pleje. 

Hvad gøres godt? Hvad kan gøres bedre? → med henblik på fælles læring.  
Formål: Vi undgår påbud – og hvis vi får påbud, skal der handles hurtigt.  
Proces: I første omgang fokuseres plejehjem – næste omgang: hjemmeplejen 

 
- Borgernes egenbetaling i botilbud (§107 og §108) / rådighedsbeløb: Kostprisen på botilbud 

er svingende afhængigt af tilbud. Fremadrettet inddrages kostprisen i beregningen af rå-
dighedsbeløbet. Ændringen vil give personer, der bor i botilbud et mere lige udgangspunkt 
økonomisk set. 
 

- Der har været en del skriveri vedr. budgetbeslutning om støttestrømper ikke tages af om 
natten. Forslaget kom ud fra en fagliganbefaling, da forskning vider, at man kan nedsætte 
perioden, hvor der er behov for støttestrømper, hvis man beholder dem på om natten. 
Det er frivilligt! Hvis man ønsker, at få dem af om natten, kan man det. 
 
 

Byrådet: 
- Vision: Forventer den er færdig i første kvartal 2023 

 
Beskæftigelse- og Sundhedsudvalget:  

- Ledigheden er faldet; vi er under landsgennemsnit. Opfordrer til, at Handicaprådet går ind 
og læser beskæftigelsesplan. 
 

Beskæftigelse- og Sundhedsudvalget samt Senior- og Socialudvalget: 
- Orientering om psykiatriens indflytning på sundhedshuset i februar: Lokal- og socialpsyki-

atrien flytter sammen. De fælles fysiske rammer i Fredericia Sundhedshus, hvor Lokal- og 
Socialpsykiatrien har lokaler tæt på med Headspace, Frivilligcenteret, Din Indgang og prak-
tiserende læger m.fl. giver en unik mulighed for at udbygge de eksisterende og skabe nye 
samarbejder til gavn for personer med psykisk sårbarhed/ sygdom. 
 

§18-komiteen: 
- Har uddelt §18-midler. Der blev afholdt et fællesarrangement. Formålet var, at anerkende 

de foreninger, der gør et stort arbejde. Foreninger fortalte om deres arbejde; det funge-
rede rigtig godt. Danmark C TV filmede arrangementet, så budskabet når bredt ud. 
 

Spørgsmål fra Handicaprådet til §18-uddelingen: Der er mange handicapforeninger, der går på 
tværs af kommuner. Udfordring: Forening, der går på tværs af kommuner kan ikke få andel i mid-
ler. Kan man lave en fordelingsnøgle, der gør, at den type foreninger kan komme i betragtning?  

 
Beslutning:  

- Handicaprådet tager orienteringen til efterretning  
- Handicaprådet beder forvaltningen tage spørgsmålet vedr. §18 med  

 
 

12. Fast punkt: Nyt fra forvaltningen (10 min) 
 

Udvidelse af Proaktivs tilbudsvifte: 
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Socialtilsynet har først godkendt tilbuddet lige i december.  
Aktivitets- og samværstilbuddet foregår i fællesarealer på Ullerupdalvej. Borgere kompenseres i 
deres husleje. Tilbuddet forventes realiseret i marts/april 

 
Status på lukning af Kompetencekollegiet: 
Re-visitation: 

- 4 personer i egen bolig 
- 3 personer i midlertidige botilbud 
- 4 personer på længerevarende botilbud 

 
Forventer borgere flytter ud 1. maj. 
 
Spørgsmål om bygning? Det undersøges om bygningen kan bruges som opgangsfællesskab 

 
Proces for administrativ besparelse: 
Budgetforlig der skal spares 5 mio. Den proces er i gang. 
 
Fagchefen for Beskæftigelse har sagt op: 
Fagchefen for beskæftigelses opsagde sin stilling pr. 1.1.23. I den forbindelse er Henriette Korf 
Graversen blevet konstitueret i stillingen som fagchef for både Social og Beskæftigelse. Konstrue-
ringen gælder til juni.  
 
Det er en løsning, der giver mulighed for at styrke samarbejdet mellem Social og Beskæftigelse 
yderligere – den midlertidige løsning giver desuden mulighed for at afvente afklaring ift. regerin-
gens udspil om at nedlægge jobcentre, og hvad det kommer til at betyde i praksis? 
 

 
13. Evt. (5 min) 

 
- Status: Fredericia.dk mailadresser. Formålet med mailadresser er, at kommunikati-

onen i rådet kan foregå gennem en sikker mail.  
 
De, der mangler, bedes give besked til Pia Lindegaard Nielsen om sikkermail. 
 

 
 


